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Homenatge a Joan
Fuster d’Òmnium,
Acció Cultural i l’OCB

SOCIETAT

Les juntes directives de les
tres entitats que formen la Fe-
deració Llull, Acció Cultural
del País Valencià, Obra Cultu-
ral Balear i Òmnium Cultural,
es van trobar ahir a Sueca (Ri-
bera Baixa), el poble natal de
Joan Fuster. La trobada, em-
marcada en l’Any Fuster, va
homenatjar l’escriptor en el
centenari del seu naixement i
va servir com a reunió de tre-
ball per coordinar les tres en-
titats. El president d’Òmnium
Cultural, Xavier Antich, es va
referir a l’escriptor com a
“principal impulsor del con-
cepte de Països Catalans”.

“Sense Fuster avui segura-
ment no lluitaríem plegats i
tampoc no hauríem entès que
la llengua només se salvarà si
se salva a tots els Països Ca-
talans”, va declarar. El presi-
dent d’Obra Cultural Balear,
Joan Miralles, es va referir a
l’escriptor com “el gran intel-
lectual del segle XX” i la presi-
denta d’Acció Cultural del País
Valencià i de la Federació Llull,
Anna Oliver, va anunciar que
la Federació “impulsarà un
diagnòstic exhaustiu de la si-
tuació lingüística arreu per
adaptar-la a cada racó del ter-
ritori”. ■ REDACCIÓ

Els representants de les tres entitats de la Federació Llull
durant l’ofrena floral a la tomba de Joan Fuster ■ ACN

L’avís d’un
boletaire revela
24 artefactes de
la guerra civil

SOCIETAT

Els Mossos han trobat vint-
i-un artefactes explosius de
l’època de la guerra civil des-
prés de l’avís donat per un ca-
çador de bolets, que prèvia-
ment n’havia trobat tres més
a Abella de la Conca (Pallars
Jussà). Fonts policials van in-
formar ahir que l’home, que
havia sortit a buscar bolets, va
trobar divendres tres artefac-
tes explosius quan era al coll
de Faidella, i els va avisar im-
mediatament. Fins a aquella
zona boscosa es va desplaçar
un equip Tedax dels Mossos,
que es van fer càrrec de les
tres peces trobades i que,
amb l’ajuda d’un detector de
metalls, en van localitzar la
resta, que estaven enterrades
a la zona. Es tracta de projec-
tils d’artilleria i granades de
morter. ■ REDACCIÓ

SOCIETAT

Les fleques faran
una aturada de
quinze minuts com
a queixa pels preus

Pilar Marquès, a l’estand
del gremi a Lleida ■ ACN

Els forns de pa de tot l’Estat
faran una aturada energètica
de 15 minuts divendres 28
d’octubre per denunciar la cri-
si que viu el sector, per l’enca-
riment del preu de l’energia i
de les primeres matèries i per
reclamar a les administra-
cions mesures que realment
facin baixar el preu de la fac-
tura de la llum. El sector de-
nuncia que no els surten els
números. “No podem generar
tants diners com costa la
llum”, va explicar la presidenta
del Gremi de Forners de Llei-
da, Pilar Marquès, que va qua-
lificar la situació “d’insuporta-
ble” i va dir que diversos asso-
ciats ja han abaixat la persia-
na per l’increment de l’ener-
gia. Marquès va afegir que és
inviable traslladar aquest aug-
ment al consumidor, ja que
llavors es quedarien sense
clients. Els forners diuen que,
de moment, només han rebut
“silenci” per part de l’adminis-
tració. El dia assenyalat, les
fleques obriran però a partir
de les 12 del migdia aturaran
l’activitat i tancaran la llum un
quart d’hora. ■ REDACCIÓ

El pas a nivell de Rodalies a
Sant Feliu de Llobregat, un
punt negre pel que fa a la se-
guretat dels vianants, ja és
història. Adif va clausurar ahir
a la nit, de manera definitiva,
el pas per on els vianants tra-
vessaven les vies entre el car-
rer Constitució i el passeig de
Comte de Vilardaga, la su-
pressió del qual era un clam
després que una trentena de
persones hi hagin perdut la vi-
da. El pas estava tancat 50

Desapareix el pas a
nivell de Sant Feliu

INFRAESTRUCTURES

minuts de cada hora i molts
vianants creuaven amb les
barreres abaixades. L’Ajunta-
ment en reclamava la supres-
sió des del 1980 i ara Adif ja
ho ha fet perquè ja està treba-
llant en el soterrament de les
vies al seu pas pel municipi.
Mentre segueixin les vies en
superfície es podran creuar
per una passera elevada. Sant
Feliu va celebrar ahir la des-
aparició del pas a nivell amb
una festa ciutadana. ■ R.M.B.

Sánchez presenta
dos pressupostos
alternatius a la
Comissió Europea

ECONOMIA

El govern espanyol va enviar
ahir a la Comissió Europea el
pla pressupostari amb dos es-
cenaris alternatius, un dels
quals preveu una recaptació
més alta que dona uns
10.000 milions anuals de
marge addicional de despesa.
Segons un comunicat del Mi-
nisteri d’Hisenda, juntament
amb l’escenari que recull les
mesures d’ingressos i despe-
ses que contenen els comp-
tes públics en el moment de
l’elaboració dels pressupostos
per al 2023, se’n planteja un
altre amb una recaptació su-
perior, que permetrà prorro-
gar o adoptar mesures “con-
venients” per pal·liar els efec-
tes de la guerra a Ucraïna. En
el primer escenari, el pla recull
que els ingressos totals de les
administracions públiques se-
ran un 42,3% del PIB,
587.609 milions d’euros. En
despeses, el pes de les admi-
nistracions públiques serà del
47,1% el 2022 i del 46,2% el
2023. En el segon escenari els
ingressos de les administra-
cions serien del 43% (597.265
milions) i les despeses un
47,9% del PIB el 2022 i el
46,9% el 2023. ■ REDACCIÓ

Aposta per regular la
publicitat alimentària

SOCIETAT

El ministre de Consum, Alber-
to Garzón, i l’alcaldessa de
Barcelona, Ada Colau, van
considerar ahir “essencial” re-
gular la publicitat dirigida a
menors de 15 anys “per prote-
gir la infància del bombardeig
de productes no saludables”.
En l’acte Viu saludable, viu mi-
llor al Disseny Hub, coincidint
amb el Dia Mundial de l’Ali-
mentació, Colau i Garzón van
apostat per promoure una ali-
mentació més sostenible i sa-
ludable a través de la regula-
ció. “El denominat codi d’au-
toregulació és insuficient i no

està funcionant”, va dir el mi-
nistre, que va admetre que la
indústria alimentària i els seus
lobbies “són molt poderosos”.
Al seu torn, l’alcaldessa de
Barcelona va reclamar a la
Generalitat que millori l’ali-
mentació en hospitals i resi-
dències de gent gran a Cata-
lunya. Durant la cloenda de
l’acte, la vicepresidenta sego-
na i ministra de Treball, Yolan-
da Díaz, va avançar que el go-
vern espanyol “és a prop” de
regular la publicitat d’aliments
“poc o gens saludables” adre-
çats als nens. ■ REDACCIÓ

Colau, Díaz i Garzón al Disseny Hub ■ TONI ALBIR / EFE
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L’Associació d’Usuaris de
Bancs, Caixes i Assegurances
de Catalunya, Aicec-Adicae,
ha denunciat el fort increment
de llançaments i desnona-
ments d’habitatges registrat
als jutjats de primera instàn-
cia de Catalunya i reclama
“una moratòria legal efectiva”
per frenar-los. Segons l’asso-
ciació, els llançaments per ex-
ecucions hipotecàries van
augmentar un 65,20% el
2021, mentre que els desno-

Denuncien l’augment
de desnonaments

SOCIETAT

naments a partir de la llei
d’arrendaments urbans van
créixer un 59,8% respecte al
2020. En un comunicat, l’as-
sociació reivindica una mora-
tòria legal d’almenys tres anys
i l’elevació de rang de l’ano-
menat codi de bones pràcti-
ques. També demana més
mesures de “control i supervi-
sió” de l’actuació de la banca i
més protecció dels consumi-
dors en un context d’alta infla-
ció. ■ REDACCIÓ

cfarre
Resaltado



El cap de setmana
de protesta reitera
que per a l’entitat
l’únic camí és la
independència

Els socialistes han
evolucionat en deu
anys cap a un estat
més federal i refer
la Constitució

Acampada de
l’ANC contra
la repressió

L’evolució del
PSC sobre el
dret a decidirNacional
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Quan l’any 1982 van co-
mençar les primeres clas-
ses de la nova diplomatura
de català a la Universitat
de Perpinyà, ningú tenia
clar que aquells estudis,
hereus dels diplomes que
ja atorgava el Centre de
Recerques i d’Estudis Ca-
talans sense el reconeixe-
ment de l’Estat francès,
acabarien amb l’obtenció
d’un títol de llicenciatura.
Quaranta anys després,
l’Institut Francocatalà
Transfronterer, l’equiva-
lent a una facultat on, a
banda de la llicenciatura,

s’imparteixen màsters i
altres estudis, prepara la
commemoració de l’ani-
versari d’unes classes que
van començar com a diplo-
matura i que en només
quatre anys, tot un rècord
tenint en compte que la re-
ivindicació venia de lluny i
que la universitat no ho va
facilitar, van aconseguir el
reconeixement de la lli-
cenciatura i el doctorat.

El professor de geogra-
fia i membre de l’Institut
d’Estudis Catalans (IEC)
Joan Becat (81 anys) va
ser un dels artífexs d’aque-
lla fita. Mirant enrere, Be-
cat assegura que aquests
quaranta anys de forma-

ció “han estat un combat
constant, entre altres co-
ses perquè la universitat
mai ho ha acceptat de de-
bò i hi ha posat traves”.

La primera trava va ser
quan la mateixa univer-
sitat va fracassar en la se-
va petició de les classes al

Ministeri d’Ensenyament
francès. Però precisament
aquest fracàs va esdevenir
una oportunitat per a la
Federació d’Entitats Cata-
lanes de la Catalunya del
Nord, que va ser la que al fi-
nal va acabar obtenint del
ministeri la creació del pri-

mer cicle universitari de
català, l’any 1982, com a
llengua viva estrangera.
“De seguida vam crear el
departament de català, en
què hi havia només dues
persones, jo i la historiado-
ra Alícia Marcet”, recorda
ara Becat. Al principi no
demanaven títol per acce-
dir-hi. Va ser una manera
de reciclar mestres que vo-
lien ensenyar català. Van
haver de recórrer a molts
col·laboradors per a les
primeres classes, que no
tenien un espai físic con-
cret ni cap facultat. Però
de seguida es van crear les
estructures de gestió i al
cap de pocs anys ja s’ha-

vien aconseguit la llicen-
ciatura i el tercer cicle de
català, i alhora van comen-
çar a construir la Casa dels
Països Catalans, avui seu
de l’Institut Francocatalà i
d’altres institucions dedi-
cades a promoció i recerca
de la llengua catalana.

Negociació clau
Becat recorda amb espe-
cial emoció la negociació
amb el ministeri francès,
en la qual ell va tenir un
paper primordial. “Vam
tenir l’ajut d’alguns polí-
tics, com el senador i pre-
sident del Consell General
del Pirineu Oriental, Guiu
Malé, i del govern andorrà,

La llicenciatura de català a
Perpinyà compleix 40 anys

Virtudes Pérez
PERPINYÀ

INICIS · Les classes van començar com a diplomatura el 1982 i dos anys més tard es va aprovar la llicenciatura BATALLA · Joan
Becat, un dels promotors, assenyala que ha estat “un combat constant, perquè la universitat mai ho ha acceptat de debò”

“Les traves que
posen al català venen
de la mentalitat
francesa i de la
por envers
l’independentisme”

Joan Becat (esquerra), acompanyant Malé (al seu costat) al segon Congrés de la Llengua Catalana, el 1986. Becat actualment i un article en què es reconeix l’aprovació de la llicenciatura ■ ARXIU
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Les frases

“La situació continuarà
així fins que Catalunya
sigui independent i el
català sigui llengua de
proximitat”
Joan Becat
UN DELS PROMOTORS PER
ACONSEGUIR LA LLICENCIATURA



Allò que va
desconcertar l’Estat

L’APUNT descol·locar. Ara tornem a estar en la mateixa tessitu-
ra. Quan Dolors Feliu puja a l’escenari, quasi s’ha de
posar de puntetes per arribar al micròfon, però quan
l’encara és un tro. A Roda de Ter, d’on és la presidenta
de l’ANC, ningú els ha regalat res. Són gent valenta, del
tot està per fer. Ja poden anar venint una altra vegada
que la Feliu ho diu clar, “no tenim por”.Jordi Panyella

No pots enviar a lluitar un exèrcit d’homes fortament
armats i que aquests trobin com a enemic una dona
d’aparença i maneres delicades, fràgil, d’aspecte tren-
cadís, com una tassa de te fumejant, a mitja tarda, en
una porcellana anglesa. ‘¿Qué coño es esto?’ Que l’Es-
tat espanyol trobés com a enemic al camp de batalla
Muriel Casals o Carme Forcadell, és evident que els va
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que es van moure i ens van
facilitar negociacions di-
rectes amb els gabinets
del primer ministre, An-
dré Maurois; del ministre
d’Educació, Alain Savary, i
dels consellers del mateix
president François Mit-
terrand al Palau de l’Elisi”,
recorda. Ho van aconse-
guir, però no va ser fàcil.
“Tenien por de les reac-
cions polítiques, i en conti-
nuen tenint. Jo sempre dic

que l’Estat francès i els
ministeris tenen por de
Catalunya. I això va per
llarg. De fet, jo crec que
continuarà així fins que
Catalunya sigui indepen-
dent i el català esdevingui
llengua de proximitat. Ai-
xí, estem lligats des del
principi al que passa a Ca-
talunya.”

Aquesta por de la qual
parla Becat és la que, asse-
gura, continua justificant
el fre a l’ensenyament de la
llengua catalana. “És un

combat permanent. Ho te-
nim més difícil que qualse-
vol altra llengua”, assegu-
ra. Es limita el nombre
d’hores en català i no es
creen llocs de treball.

La situació al carrer, pe-
rò, ha canviat. Ara el cata-
là és acceptat dins la po-
blació i, segons una en-
questa recent, prop del
60% dels pares voldrien
que el seu fill fes català a
l’escola. “Hi ha una forta
demanda i, en canvi, el
percentatge de nens que
fan classes en català és
baix, al voltant del 8%”,
assegura. Hi ha centres
com ara l’escola pública
Arrels i La Bressola, de ca-
ràcter concertat, que han
contribuït a multiplicar
el prestigi de la llengua.
“Siguis del país o no, hi ha
una bona imatge del cata-
là, es veu com un bon su-
plement, però a l’escola
Arrels li limiten el nombre
de classes i La Bressola no
pot obrir un centre més”,
lamenta Becat, que qua-
ranta anys després de
l’inici del primer curs de
diplomatura, la primera
d’una llengua regional,
veu com “les estructures
hi són, però les limitacions
encara continuen”. ■

Durant els 40 anys de llicen-
ciatura de català a la Univer-
sitat de Perpinyà, s’han arri-
bat a formar més de 3.000
alumnes, segons els càlculs
efectuats pel catedràtic Joan
Becat. Aquesta formació ha
estat clau no només per pre-
parar professors de català, si-
nó també per cobrir llocs de
treball a l’administració i als
mitjans de comunicació. Be-
cat recorda exactament quan
El Punt va decidir obrir la de-
legació a la Catalunya del
Nord. “El director era un jove-
níssim Carles Puigdemont i
al principi pensava que hauria
de venir gent de Girona per
fer el diari. Es van sorprendre
perquè aquestes places es
van poder cobrir amb gent
que estudiava a la universi-
tat.” Entre els que hi van es-
criure, hi ha l’actual director
de l’Institut Francocatalà
Transfronterer, Alà Baylac-
Ferrer, que recorda aquella
etapa com un moment d’ex-

pansió important.
Pel que fa a la regulació de

l’ensenyament del català, 40
anys després, encara avui no
té rang de llei, sinó de decret.
En aquest sentit, va ser molt
important el decret Savary,
que va ser el que va permetre
fer classes en català a títol
experimental.

L’any passat, hi va haver
un intent de legislar per pro-
moure la immersió lingüística
a les escoles: l’anomenada
llei Molac, aprovada per ma-
joria pel govern francès i tom-
bada després pel Tribunal
Constitucional. Era una llei de
protecció i promoció de les
llengües minoritzades a Fran-
ça, entre les quals hi ha el ca-
talà. Un cop tombada, però, el
primer ministre va signar un
decret que precisa quins cri-
teris s’han de posar per a l’en-
senyament immersiu. “Un al-
tre cop un decret, que qualse-
vol ministeri es pot carregar”,
lamenta Becat.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Més de 3.000 alumnes formats
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“Jo sempre dic que
estem lligats des
del principi al que
passa a Catalunya”

Mentre aquí, a Catalunya,
hi ha molta gent que que-
da fora de la convocatòria
per poder fer el màster que
habilita per fer classes a
secundària, a la Universi-
tat de Perpinyà no es fan
més classes per falta de
candidats. Aquesta para-
doxa ha fet que el director
de l’Institut Franco-Català
Transfronterer de la Uni-
versitat de Perpinyà, Alà
Baylac-Ferrer, faci una
crida perquè tots aquells
catalans, especialment els
que viuen a les comarques
gironines, es matriculin a
Perpinyà per poder obte-
nir el màster, que només
val 200 euros anuals.
“Crec que és una informa-
ció que no se sap prou, i
amb el sistema europeu es
convalida d’un país a un al-
tre”, assegura Baylac-Fer-
rer.

Ni el Departament
d’Educació de la Generali-
tat ni el Ministeri d’Educa-
ció ni el d’Universitats,
que és qui s’encarrega de

fer les homologacions,
han confirmat que això si-
gui així. Però el promotor
de la llicenciatura de cata-
là a Perpinyà, Joan Becat,

insisteix que Espanya ha
signat el pacte europeu i
per tant està obligat a ho-
mologar els estudis. “Si al-
gú ho fa i li ho deneguen,
que ho reclami a la Univer-
sitat de Perpinyà i jo ma-
teix ho denunciaré a Euro-
pa”, diu Becat.

El curs 2021/22 es van
oferir a l’ensenyament pú-
blic català 1.880 places,
una xifra insuficient que
només va cobrir el 41% de
les peticions. Aquest any,
el procés de matriculació
encara no està tancat, pe-
rò el departament estima
que el percentatge d’ad-
mesos a la pública serà
una mica més alt, ja que
s’han ofert un mínim de
2.040 places. Però des del
departament s’insisteix
que la situació millorarà el
curs 2023/24 amb les
1.000 noves places que ja
es podran cursar parcial-
ment a través de la
UOC. ■

a L’Institut Franco-Català assegura que el títol permet fer classes a Catalunya
a Tot i existir un acord europeu, ni la Generalitat ni l’Estat ho han confirmat

El màster de secundària
val 200 euros a Perpinyà i
hi ha places vacants

V.P.
BARCELONA

“Si alguna persona té
problemes per
homologar el títol, que
m’ho digui i ho
denunciaré a la UE”
Joan Becat

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

“Crec que és una
informació que no se
sap prou, i el sistema
europeu convalida
aquests estudis”
Alà Baylac-Ferrer
DIRECTOR DE L’INSTITUT
FRANCO-CATALÀ TRANSFRONTERER

La Casa dels Països Catalans a Perpinyà, on s’imparteixen també les classes del màster de secundària ■ ARXIU

La Universitat de Perpinyà
s’integrarà a les beques Joan
Fuster, un programa similar a
l’Erasmus, que té com a prin-
cipal objectiu fomentar la
mobilitat dels estudiants en-
tre les 22 universitats que
formen part de la Xarxa Vives,

entre les quals hi ha la de Per-
pinyà. La iniciativa forma part
del pla de reforç de la llengua
catalana en el sistema uni-
versitari i de recerca de Cata-
lunya, al qual el departament
té previst destinar aquest
curs 3,8 milions.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Integració a la beca Joan Fuster
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L’Assemblea Nacional Ca-
talana considera que l’ac-
titud de la Generalitat de
Catalunya, personant-se
en processos penals con-
tra joves independentis-
tes, la fa còmplice de la re-
pressió de l’Estat Espa-
nyol contra el moviment
que treballa per la plena
sobirania de Catalunya.
Aquesta és una de les de-
núncies que fa el manifest
Nosaltres acusem la justí-
cia espanyola i que és el
punt de partida d’una
campanya que pretén cul-
minar amb la presentació
al Parlament d’una inicia-
tiva per tal que la cambra
catalana de representació
posi en marxa una comis-
sió d’investigació sobre la
causa general contra l’in-
dependentisme que afecta
quasi 4.000 persones.

La voluntat de denún-
cia de l’Assemblea anirà
fins a les últimes conse-
qüències, i si el Parlament
no fa seva la petició de la
comissió d’investigació,
“la farem nosaltres matei-
xos, amb una comissió ciu-
tadana”, va avisar Lluís
Sobrevia, membre de l’ex-
ecutiva de l’ANC i un dels
coordinadors de la campa-
nya.

Per impulsar aquesta
iniciativa, l’ANC ha des-
plegat durant aquest cap
de setmana un campa-
ment a la plaça de Catalu-
nya de Barcelona, amb
més de trenta tendes, i
s’ha triat aquests dies per-
què coincideix amb el cin-
què aniversari de la deten-
ció de Jordi Sànchez el
2017, aleshores president
de l’entitat.

L’acampada es volia fer
davant del palau de justí-
cia, al passeig de Lluís

Companys, però l’espai ja
estava reservat i es va can-
viar a la plaça de Catalu-
nya.

La lectura del manifest,
per part d’un grup d’actors
del col·lectiu Teatre amb R
de república va obrir els
dos dies d’acampada. El
document fa una repassa-
da detallada dels casos de
repressió i de les diverses
instàncies judicials, acu-
sant al rei Felip VI, Maria-
no Rajoy, tribunals, jutges
i altres estructures de l’es-
tat de dur a terme una per-
secució “programada” que
pretén “aniquilar l’inde-
pendentisme”.

Al manifest s’hi explica
que la justícia espanyola
no persegueix fets con-
crets sinó que construït
una causa política contra
la qual ha llançat tot el
seu potencial punitiu.
S’acusa el Tribunal de
Comptes de voler “arru-
ïnar els presidents i conse-
llers de la Generalitat i
centenars d’activistes”, i
de la mateixa manera,
s’acusa el Tribunal Supe-
rior de Justícia de Catalu-
nya d’actuar com “el gran
inquisidor del Parlament
de Catalunya”.

El manifesta acaba ci-
tant Émile Zola, com a
font d’inspirador, i afirma
que com va fer aquest
“amb l’opinió pública
francesa, volem desper-
tar la consciència de l’opi-
nió pública europea de
l’actuació de la justícia es-
panyola contra el movi-
ment per la República Ca-
talana”.

Pesarodona i Feliu
Dolors Feliu i Jordi Pesar-
rodona, presidenta i vice-
president de l’ANC, van
fer breus intervencions
que van precedir les xerra-
des i actes que es van des-
envolupar durant tot el dia
a l’acampada. Pesarrodo-
na, víctima directa de la
repressió, va proclamar
“acusem la justícia espa-
nyola, i tant que sí”, per
acabar insistint en la força
de la gent: “La indepen-
dència la farem sortint als
carrers.”

Al seu torn Dolors Feliu
va fer un al·legat contra la
por que busca infondre la
repressió desplegada.
“Què es pensava l’Estat es-
panyol?”, va preguntar-se
abans de respondre: “No
ens fan por.” Feliu va afir-
mar que l’única recepta
per posar fi a la repressió
“és aconseguir la indepen-
dència” i va animar la gent
a “alçar-se una vegada rere
una altra”. ■

Jordi Panyella
BARCELONA

L’ANC acusa la Generalitat de
ser còmplice de la repressió
a L’Assemblea arrenca una campanya que pretén aconseguir una comissió d’investigació del
Parlament sobre la persecució a l’independentisme a Acampada de dos dies a plaça Catalunya

L’executiva de l’Assemblea Nacional, ahir a la plaça Catalunya cantant ‘Els segadors’ en l’arrencada de l’acampada que denuncia la repressió de l’Estat ■ JPF

“La seva força és el
nostre oblit i si no ho
expliquem la por cada
vegada serà més
gran”
Dolors Feliu
PRESIDENTA DE L’ANC

“Si el Parlament no
crea una comissió per
investigar la causa
general, farem una
comissió ciutadana”
Lluís Sobrevia
MEMBRE EXECUTIVA ANC

“Acusem la justícia
espanyola, i tant que
sí. La independència
la farem sortint als
carrers”
Jordi Pesarodona
VICEPRESIDENT DE L’ANC

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Les frases

Gent de Gavà i de Reus, de
Sant Vicenç dels Horts i de
Palamós, del barri de Sant
Andreu de Barcelona, de la
Meridiana i també de Roda de
Ter, com és Dolors Feliu, o de
Puig-reig, on hi viu Jordi Pe-
sarrodona. Gent de tot arreu
va fer cap ahir a plaça de Ca-
talunya en el primer dels dos
dies d’acampada reivindicati-
va, amb el comú denomina-
dor de ser gent d’una edat

avançada. El vicepresident de
l’Assemblea va lloar el seu
compromís i la seva força en
afirmar que “sou la gent dels
cabells grisos els que heu
d’iniciar la revolució”, i des de
la plaça el van correspondre
amb un sonor i generós
aplaudiment de complicitat i
agraïment.

Sota un sol inclement,
amb una temperatura quasi
d’estiu, les tres-centes perso-

nes que van acudir a les pri-
meres hores de l’acampada
van seguir sota unes carpes
que van fer la funció d’om-
brel·les gegants els primers
actes de la jornada. L’acam-
pada serà al centre de Barce-
lona fins aquesta tarda.

Poc abans de la cloenda
s’hi espera la intervenció de
Lluís Llach i després els par-
laments deJordi Pesarrodona
i Dolors Feliu.

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

La revolució de la generació dels cabells grisos
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eu anys després de la cam-
panya de les eleccions en
què s’inicia el procés inde-
pendentista, el PSC prepa-

ra el terreny per a solucions inter-
mèdies que comportin avenços en
l’autogovern català, fugint del dret a
decidir que va abanderar el 2012,
però amb el projecte federal sota el
braç. “Després que s’hagi constatat
la inviabilitat del projecte indepen-
dentista, més gent estarà disposada
a explorar alternatives de consens”,
afirma el diputat socialista i secreta-
ri de la mesa del Parlament Ferran
Pedret. La proposta per millorar
l’autogovern passa per abordar uni-
tats específiques del conflicte polí-
tic, menys problemàtiques, i obrir
un cicle de confiances que permeti
acabar realitzant grans reformes.
“Si som capaços de posar-nos
d’acord per un traspàs, com el de
Rodalies, potser podem acordar el
finançament i, després, arribar a un
model federal, amb les reformes
constitucionals”, diu Pedret.

Però com que l’ideal federalista
requereix molt de consens també a
l’Estat, el partit es proposa realitzar
reformes federalitzants que no
comportin canvis en la Carta Mag-
na, com ara institucionalitzar me-
canismes de cogovernança com la
conferència de presidents o confe-
rències sectorials i multisectorials,
en què es millori la incidència de les
autonomies. Això, segons Pedret,
que com a secretari de millora de
l’autogovern del partit condueix les
reflexions sobre el conflicte territo-
rial, “pot ajudar a tirar endavant
una reforma constitucional perquè
funcionant de manera federal pros-
perarà la idea”. D’altra banda, plan-
tegen millorar l’autogovern actual,
aprofitant competències. “Volem
anar fent gradualment, que cada
canvi faciliti reformes de manera
multiplicadora, per accelerar les mi-
llores”, sosté.

L’adeu al dret a decidir
El camí de federalisme pragmàtic
del PSC competeix amb l’indepen-
dentisme pragmàtic favorable a la
negociació, amb què aposta per la
confrontació, i amb un unionisme
de dretes que advoca per recentra-
litzar o carregar-se l’autogovern.
Dins d’aquest panorama, intenta
forjar consensos, com el que s’ha
aconseguit amb la reforma educati-
va que elimina percentatges i manté
la immersió lingüística. Però com

D

han evolucionat les propostes en
l’àmbit nacional del PSC els darrers
deu anys? Si amb Pere Navarro de-
fensava el dret a decidir, per què el
va deixar de banda?

El programa electoral del 2012
donava suport a un referèndum
acordat en què “s’hagi de respondre
de forma inequívoca el projecte sot-
mès a consulta” perquè els catalans
“puguin exercir el seu dret a decidir
a través d’un referèndum”. En

aquest sentit, Ferran Pedret asse-
nyala que el terme “dret a decidir”
estava “en disputa” perquè “s’estava
construint”: “El 2012 es feia servir
com a expressió de voler votar, però
els independentistes el van associar
a l’autodeterminació.” Per això, el
diputat explica que el PSC el va dei-
xar d’emprar, perquè volia un refe-
rèndum “per fer una reforma fede-
ral d’Espanya” i detalla que llavors
parlaven de “votar sobre l’acord as-

solit entre els catalans”, tot i que la
formulació va ser ambigua. “No hi
ha hagut cap cop de volant: votar un
acord amb consens ampli era i és la
voluntat del PSC”, aclareix Pedret.

Anàlisi dels canvis
Segons el professor de ciència políti-
ca de la UAB i exdirector del CEO
Jordi Argelaguet, el PSC va apostar
pel dret a decidir el 2012 “per con-
servar l’espai del catalanisme, però
no li va sortir bé”, i quan ja hi va ha-
ver un programa independentista
“va reconsiderar l’estratègia”. “Hi
havia gran part de la gent que esta-
va pel debat de votar i el PSC va op-
tar per teixir complicitats amb la
majoria”, afegeix. A partir de lla-
vors, amb els mals resultats –va
passar a 20 escons arran dels comi-
cis–, i amb la “pressió” del PSOE, el
dret a decidir va desaparèixer del
programa i es va centrar a recupe-
rar electors de l’àrea metropolitana.

El professor de comunicació polí-
tica de la UPF-BSM Toni Aira argu-
menta que el PSC va intentar singu-
laritzar-se, dient que no eren inde-
pendentistes però que estaven
d’acord amb el dret a decidir, tot i

que “se supeditava al pacte amb el
govern espanyol, que sabien que no
es donaria”. Assegura que els socia-
listes ho van deixar estar per les
“convulsions” electorals i que “han
anat evolucionant fins que han tor-
nat a la Moncloa”. Explica que si bé
“tradicionalment el PSC ha aplegat
els catalanistes propers a Maragall i
els pròxims al PSOE com Montilla”,
ara els catalanistes han minvat i
“busca un votant més conservador,
amant de la calma” davant la inesta-
bilitat. Argelaguet afegeix que “el
votant socialista majoritàriament té
arrels a la resta de l’Estat i no estan
disposats a la separació”.

Tot i això, per desllorigar el con-
flicte polític Iceta va arribar a propo-
sar la via canadenca, si bé se’n va
acabar desdient i no es va introduir
en el congrés del partit del 2016. Al
llarg dels deu anys de procés l’alter-
nativa federal ha estat l’opció del
PSC, amb la voluntat d’aconseguir
un finançament just, com a eix clau.
“S’adonen que s’ha de donar alguna
cosa”, diu Argelaguet, que afegeix
que “si hi ha avenços en l’autogo-
vern es pot reduir l’independentis-
me de manera que no suposi un pro-
blema per a Espanya”. ■

Les propostes del PSC

Camí cap a la
Generalitat?
La trencadissa en-
tre ERC i Junts, que
ha deixat el govern
de la Generalitat en
minoria, ha canviat
el panorama elec-
toral del país. Se-
gons el politòleg
Jordi Argelaguet,
és “probable” que
Salvador Illa esde-
vingui el proper
president de la Ge-
neralitat perquè
“una petita dava-
llada dels partits in-
dependentistes
pot donar lloc a al-
tres majories”. Hi
coincideix Toni Ai-
ra, que argumenta
que “la gran sort
del PSC és ERC i
Junts” i que es veu-
ria beneficiat per
l’abstenció de part
dels independen-
tistes.

DRET A DECIDIR · Els plantejaments dels socialistes per resoldre el conflicte polític han anat canviant els darrers deu anys:
la defensa inicial del dret a decidir es va abandonar, però han mantingut l’aposta federal AUTOGOVERN · Ara aposten pels
avenços graduals que facin funcionar l’Estat de manera més federal per afrontar després la reforma constitucional

Roger Palós
BARCELONA

El líder del PSC, Salvador Illa, en la Festa de la Rosa de Gavà del setembre passat ■ EFE

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —
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Els socialistes volen
aprofitar l’estancament
de l’independentisme per
avançar en la seva recepta
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ada català consumeix a
l’any uns 22 quilos de roba,
de la qual només un 11%
s’acaba retornant per reci-

clar. Ho va dir el director de l’Agèn-
cia de Residus de Catalunya, Isaac
Peraire, aquest dilluns durant la
roda de premsa de la 30a edició de
la 080 Barceolona Fashion Week,
que se celebrarà del 25 al 28
d’aquest mes. Per què ho va dir?
Doncs perquè el govern –que és el
que organitza aquesta plataforma
per promocionar la moda, els dis-
senyadors i les marques catalanes
a través del Consorci de Comerç,
Artesania i Moda de Catalunya–
vol aprofitar aquest altaveu per
promocionar i educar en la reuti-
lització de la roba atès que el tèxtil
és una de les indústries més conta-
minants del planeta. Els dissenya-
dors hi estan d’acord i ells també, a
l’hora de crear els seus productes,
són cada vegada més sostenibles i
respectuosos amb el medi am-
bient.

La 080 Reborn, la desfilada amb
roba feta servir, es farà el dia 28 a
les dotze del migdia. Els estilistes
Fermín + Gilles s’encarregaran
que els models i les models llueixin

C
amb glamur la roba que sortirà de
botigues com ara Humana, Soli-
dança, Formació i Treball, Pink
Flamingo, Le Swing o Las Pepitas,
botigues que cada vegada tenen
més adeptes, sobretot entre la
gent jove.

Aquesta acció està emmarcada
en el Pacte per la Moda Circular,
que promou un acord voluntari
per transformar el sector tèxtil
cap a un model circular: incremen-
tant la durabilitat dels productes i
el percentatge de material reciclat
incorporat als teixits, reduir i eli-
minar l’ús de materials nocius;
augmentar la reutilització amb la
implementació de nous models de
negoci i implementar estratègies
de producció més neta i eficient.
És el futur, potser un flotador per
no acabar de fer malbé el planeta.

En directe
La 30 edició de la plataforma 080
torna en format presencial i els se-
guidors i clients dels dissenyadors
ja no hauran de mirar les novetats
i les propostes a través de l’ordina-
dor en format showfilm, sinó que
podran veure les desfilades en di-
recte. Aquesta vegada hi partici-
pen 23 dissenyadors i marques, se-
gons va explicar la directora, Mar-
ta Coca, que va recordar que la 080

té també un compromís amb la in-
clusivitat. De fet, cada vegada hi
ha més marques que fan roba sen-
se gènere i que fan pujar a la passa-
rel·la models de totes les edats i di-
ferents característiques físiques.

Les firmes i dissenyadors que
participaran en aquesta 30a edició
són: All That She Loves, Amlul,
Avellaneda, Custo Barcelona, Do-
minnico, Eiko ai, Eñaut, Escor-
pion, Guillermina Baeza, Habey
Club, Is Coming, Larhha, Lebor
Gabala, Lola Casademunt by Mai-
te, LR3 Louis Rubi, Martín Across,
Menchen Tomas, Reveligion, Si-
morra, The Label Edition, Tíscar
Espadas, Txell Miras i Yolancris.

La majoria hi repeteixen i són ja
prou coneguts, però una de les
marques, LRw Louir Rubi, que s’hi
estrena, en concret endinsarà els
assistents en una altra de les nove-
tats d’aquest any, una prova pilot
relacionada amb la tecnologia.
Aquesta firma presentarà la seva
col·lecció en un format immersiu i
virtual. “De moment és una prova
pilot, però ja es veurà si l’experièn-
cia serveix per implantar aquesta
manera de fer una desfilada en al-
tres passarel·les en el futur”, va dir
la directora del Consorci de Co-
merç, Artesania i Moda de Catalu-
nya, AgnèsRussiñol. ■

Mireia Rourera
BARCELONA

— — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — — —

Moda

080 a favor del
reciclatge
30 EDICIONS · Del 25 al 28 d’octubre se celebra al Recinte de Sant Pau la
trentena edició de la plataforma de la moda catalana 080 REBORN · Una de les
desfilades –que ja seran totes presencials– serà de roba usada, per donar-li valor

Roba de segona mà com la del Pink Flamingo del carrer Tallers, portaran els i les models en la 080 Reborn ■ M. ROURERA

L’ofrena floral a Lluís
Companys al castell de
Montjuïc, on va ser afuse-
llat fa 82 anys pel règim
franquista, va servir ahir
per fer una crida a plantar
cara a l’extrema dreta, per
denunciar la persecució
judicial a l’independentis-
me i per reivindicar l’en-
fortiment de les institu-
cions catalanes. Repre-
sentants del govern i del
Parlament, així com de
l’Ajuntament de Barcelo-
na, de partits i d’entitats
sobiranistes es van aple-
gar en un acte amb refe-
rències velades a la situa-
ció política actual. “Ens
preocupa veure que els úl-
tims anys a Catalunya te-
nim institucions afebli-
des, que cal reforçar amb
majories àmplies i sòlides i
pressupostos a tot arreu”,
va declarar l’alcaldessa de
Barcelona, Ada Colau.

El president de la Gene-
ralitat, Pere Aragonès, va
apel·lar a “recuperar la
memòria antifeixista” de
Catalunya i a “tenir-la ben
present per plantar cara a
l’extrema dreta”. Va re-
ivindicar Companys com
un símbol de les lluites
“per la justícia social, la
igualtat d’oportunitats i
per la llibertat de Catalu-

nya”. ERC reclamarà al go-
vern espanyol, amb una
iniciativa al Congrés, que
reti homenatge a Compa-
nys a través d’un acte de
desgreuge.

Escamots amb toga
El secretari general de
Junts, Jordi Turull, va
comparar aquest afusella-
ment amb la persecució
judicial que viu l’indepen-
dentisme. “Aquest règim i
mentalitat d’esclafar les
institucions catalanes i les
seves persones continua
plenament viva en molts
estaments de l’Estat: ara
no ho fan amb escamots
d’afusellament, ara ho fan
amb escamots vestits amb
toga”, va dir. Turull va re-
cordar que Companys “va
ser assassinat per l’Estat
pel simple fet de ser presi-
dent de Catalunya”.

El diputat de la CUP
Carles Riera es va expres-
sar en termes similars:
“Avui, que les institucions
catalanes estan sotmeses
a l’Estat i el capital, ara i
aquí, en honor a Compa-
nys, reafirmem el nostre
compromís irreductible
de continuar lluitant pels
objectius pels quals va sa-
crificar la seva vida: justí-
cia social, igualtat de
drets, antifeixisme i una
república catalana lliure i
independent.” ■

Aragonès crida
a “plantar cara
a l’extrema
dreta”

Redacció
BARCELONA

a Turull compara l’afusellament de
Lluís Companys amb la persecució
judicial de l’independentisme

Junqueras, Aragonès i altres càrrecs d’ERC, durant l’ofrena
floral en memòria a Lluís Companys ■ ALEJANDRO GARCÍA / EFE
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